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 آرمان ملی- محمدسیاح: در هفته های اخیر اخبار زیادی 
در رابطه با احتمال اتخاذ تصمیم دولت در راستای افزایش نرخ 
بنزین، مهم ترین و پرمصرف ترین سوخت در کشور مطرح شده 
که هم فضای مجازی و هم فضای حقیقی جامعه را با التهاباتی 
همراه کرده اســت. این اخبار به باور برخی از کارشناســان در 
حوزه های سیاسی و اقتصادی و روانکاوی اجتماعی؛ بخشی از 
عملیات روانی سنجش باورپذیری مردم و اعتماد آنها به دولت 
بوده و ممکن است هیچ اتفاقی هم در آینده نزدیک برای بنزین 
نیفتد، ولی در مقابل به باور برخی با توجه به سابقه افزایش نرخ 
بنزین در کشور، شایعات در این حوزه بی جهت نبوده و گاهی به 
دنبال طرح مباحث جدیدی هستند که مورد توجه دولت قرار 
دارند. با این حال ورود رسانه های حامی  جریان دولت با انتشار 
اخباری از گرانی بنزین در جهان و دادن نرخ های بالا؛ نشان از 
تشکیل کمپینی برای هدایت و آماده سازی افکار عمومی  برای 
افزایش قیمت حامل های انرژی به ویــژه بنزین دارد حتی اگر 
سیاست دولت برای تغییر قیمت سوخت در آینده نزدیک نیز 
نباشد. نرخ بنزین موضوعی بســیار حساس و تنش زا در کشور 
است و در دوره های قبلی افزایش نرخ بنزین تبعات گسترده ای 
را به لحاظ انتقادات اجتماعی و تسری آن به سبد خانوار به همراه 
داشته است. با گذشت زمان و افزایش نرخ تورم و رشد هزینه های 
مردم و مواد اولیه و تولید و... شــاید بتوان گفت که نرخ بنزین 
لابه لای هزینه های مردم کمرنگ تر شد ولی همواره نگرانی ها 
از احتمال افزایش مجدد قیمت بنزین آن هم در شــرایطی که 
دولت ها بارها اعلام کرد اند نرخ بنزین بر اساس فوب خلیج فارس 
در محدود 17 هزار تومانی قرار دارد وجود داشته است. همین 
نگرانی باعث شــد تا در شروع دوره ریاســت جمهوری ابراهیم 
رئیسی به این نگرانی ها پاسخ و اطمینان داده شود که دولت در 
سال های اول و دوم خود قصدی برای افزایش نرخ بنزین ندارد. با 
این حال هنوز به پایان سال اول دولت  نرسیده ایم که رسانه های 
حامی  با بهانه هایی دست به راه اندازی کمپینی زده اند که نشان 
می دهد یا موضع دولت درباره این موضوع عوض شده یا عده ای 
با نفوذ و قدرت قصد القای این موضوع را به دولت و جامعه دارند. 

  هر باک بنزین 4 میلیون تومان!
در این رابطه بررسی ها نشان می دهد اخیرا یکی از رسانه های 
حامی  دولت در مطلبی با اشاره به اثرگذاری جنگ روسیه علیه 
اوکراین در آن به تنش میان روســیه و اروپا پرداخته و از تلاش 
کشورهای اروپایی برای کاهش وابستگی به نفت و گاز روسیه و 
در نهایت افزایش نرخ بنزین در این کشورها پرداخته است. در 
این مطلب که به نقل از راشــاتودی قیمت یک باک بنزین در 
انگلیس را 4 میلیون تومان عنوان کرده مدعی شده »براساس 
اعلام شــرکت خدمات خودرویی »آر ای ســی« RAC، قیمت 
سوخت در انگلیس همچنان روبه  افزایش است و پر کردن باک 
یک خودرو متوسط در این کشــور در حال حاضر بیش از 100 
پوند )125 دلار( هزینه دارد.« مطالبی از این دست در دوره های 
قبلی تصمیم برای افزایش نرخ بنزین هم منتشر می شده و تازگی 

ندارد، اما نکته مهم این است که در شرایط اقتصادی حاضر که 
وضعیت معیشتی مردم در سخت ترین حالت قرار دارد؛ افزایش 
نرخ بنزین چه پیامدهایی برای کشور خواهد داشت. یکی دیگر 
از رسانه های حامی  دولت با وجود اینکه یکی دوماه دیگر دولت 
سیزدهم وارد یک سالگی خود می شود؛ به گرانی و تورم ایجاد 
شده در دولت حســن روحانی پرداخته و گرانی ها و تورم امروز 

کشور را حاصل مدیریت دولت قبلی می داند. 
 امنیت معیشتی مردم در آتش افروزی نرخ بنزین!

ایران یکــی از کشــورهای دارای منابع نفت و گاز وســیع 
در جهان اســت که اگر می توانســت از منابع خودش درست 
بهره برداری کند؛ وضعیت کاملا متفاوتی داشت. افزایش تنش 
با غرب، کاهش فروش نفت، افزایش کسری بودجه تا 500 هزار 
میلیارد تومان، افزایش هزینه دورزدن تحریم ها و... باعث شده 
تا هزینه های کشور به شدت افزایش پیدا کند. هرچند که دولت 
در ابتدای شروع به کار شائبه افزایش نرخ بنزین را رد کرده، اما 
اخبار منتشر شده در فضای مجازی و همچنین رسانه های حامی  
جریان دولت؛ این نگرانی را بین افکار عمومی  ایجاد کرده است 
که آیا قصدی برای افزایش نرخ مهم ترین ماده سوختی کشور 
وجود دارد یا نه. جوســازی رســانه های حامی  در پلتفرم های 
مختلف در زمینه ضرورت افزایش نرخ بنزین به سبب بار سنگین 

یارانه سوخت برای دولت حرکتی نامناسب  است. 
 اثرات جنگ روسیه

یکی از مواردی که پس از حمله نظامی  روســیه به اوکراین 
مورد بحث قرار گرفت این اســت که هر تغییری در نرخ اقلام 
از مقصد این دو کشور اول در ایران مورد مباحثه قرار می گیرد! 
درحالیکه کشورهای همسایه ایران نه تنها متاثر از این وضعیت 
نشده اند که با ثبات اقتصادی به راه خود ادامه می دهند! اینکه 
نرخ بنزین در اروپا افزایش پیدا کند تنها می تواند فرصتی برای 

ایران در صادرات بنزین یا نفت یا مشتقات آن باشد. اگر قرار است 
از روند افزایش نرخ در اروپا بهره برداری شود چرا از روند افزایش 
نرخ دستمزد در آلمان به ساعتی 12 یورو تاثیرپذیری ای وجود 
ندارد؟  حرکت به سمت افزایش نرخ بنزین با رقم های اعلام شده 
بین 18 تا 24 هزار تومان که در فضای مجازی دست به دســت 
می شود، می تواند عوارض خطرناکی داشته باشد هر چند در حد 

شایعه باقی بماند. 
 آیا نشانه ها به گرانی بنزین ختم می شود؟

لازم به ذکر است در مورد افزایش قیمت بنزین که همزمان با 
جراحی اقتصادی دولت و حذف ارز ترجیحی رقم خورده شاهد 
اظهارنظرات متفاوت زیادی هستیم، به گونه ای که علی رحیمی 
مظفری عضو کمیسیون انرژی مجلس درباره قیمت بنزین در 
سال 1401 گفته است که قیمت بنزین افزایش پیدا نمی کند و 
در سال 1401 همین لیتری 1500 تومان باقی می ماند. حمید 
پورمحمدی معاون سازمان برنامه و بودجه گفت: »قیمت واقعی 

بنزین، 20 هزار تومان است.«
با این حال پرویز محمدنژاد، عضو هیات رئیسه کمیسیون 
انرژی مجلس شــورای اســلامی نیز گفتــه: »در عین حال 
که معتقدیم باید در حــوزه مصرف بنزین، گازوئیل و ســایر 
فرآورده های آن مدیریت دقیق تری اعمال شود اما هیچ گونه 
برنامه ای برای افزایش قیمت آنها در دستور کار مجلس و دولت 
نیســت.« این نماینده مجلس اعلام کرد که ما با اجبار قیمت 
بنزین را در این رقم نگه داشتیم. قیمت بنزین رقمی بالغ بر یک 
دلار است و مابقی آن یارانه  است. حال در شرایطی که تمامی 
اظهارات نشــان دهنده برنامه ای بــرای افزایش قیمت بنزین 
است جوسازی رسانه ها نیز مزید بر علت شده تا این شائبه که تا 
سال آینده قیمت بنزین با رشد چند برابری مواجه خواهد شد 

تقویت شود. 

نیــم نگـــاه 

بـازتــاب

بنگاه ها
در پی عقب نشینی انجمن فولاد از نامه اخیر؛ 

آقایان فولادساز ادبیات 
چانه زنی با هشدار فرق دارد؟

آرمان ملی: انجمــن تولیدکنندگان 
فولاد اخیــرا در نامه ای بــه وزارت صمت 
نسبت به تبعات قطعی های برق و احتمال 
تعطیلی 3 ماهه کارخانه های فولادی هشدار 
داده بود و تاکید شــده بود محدودیت های 
انرژی در سال گذشته زمینه عقب ماندگی 
6 میلیون تنی و زیــان 4 میلیارد دلاری را 
فراهم آورده است که در شرایط کنونی که 
صادرات فولاد بخش اعظمــی از نیاز ارزی 
کشــور را تامین می کند باید تــداوم روند 
تولید مــورد توجه دولت قــرار گیرد اما به 
اعتقاد انجمن بخشنامه های برق منطقه ای 
به شــرکت های فولادی نشان دهنده عدم 
توجه به این موضوع دارد که به نظر می رسد 
تحت نظــارت وزارت صمت صورت گرفته 
است که جای تاسف دارد حال پس از انتشار 
این نامه دبیر انجمن فوق در نشستی خبری 
خبر پیشین را برداشتی غلط از نامه انجمن 
دانســته و تاکید کرده در مفهوم نامه قبلی 
پیشــگیری و چانه زنی نهفته بوده اســت؛ 
موضوعی که کمی دقت در متن نامه نشان 
می دهد برخلاف ادعای انجمن فولاد اساسا 
در ادبیات چانه زنی هشدار و به نوعی تهدید 
به تعطیلی سه ماهه جایی ندارد و احتمالا 
واکنش و انتقــاد وزارت صمت انجمن فوق 
را که بارها اعلام کــرده قطعی های برق در 
سال گذشته زیان بالایی را به فولادسازان 
تحمیل کــرده مجبور به عقب نشــینی و 
اصلاح گفته های قبلی کرده اســت. حال 
باید منتظر شد و دید آیا در تابستان امسال 
بازهم بیش ترین فشار ناترازی برق به صنایع 
فولادی و سیمانی ها تحمیل خواهد شد و از 
آنجایی سیاســت اصلی فولادسازان و اکثر 
صنایع بر صادرات قرار دارد دوباره شــاهد 
افزایش قیمت ها در بــازار داخل در نتیجه 

کاهش عرضه خواهیم بود؟
 برداشت غلط رســانه ها از نامه 

انجمن
سیدرسول خلیفه سلطانی دبیر انجمن 
تولیدکنندگان فولاد ایران اشــاره به خبر 
منتشر شده به نقل از انجمن تولیدکنندگان 
فــولاد ایران مبنــی بر تعطیلی ســه ماهه 
کارخانه های فــولاد به دلیــل قطعی برق 
می گوید: اخیر یک خبــری از قول بنده در 
برخی رسانه ها کار شده که برداشتی غلط از 
نامه انجمن فولاد به وزارت صمت بوده است. 
دبیر انجمــن تولیدکنندگان فولاد ایران 
ضمن تشریح دقیق جزئیات نامه این انجمن 
به وزارت صمت، خاطرنشــان کــرد: اگر به 
محتوای نامه ارســالی دقت شود، مشخص 
خواهد شد که مفهوم پیشگیری و چانه زنی 
در آن نهفته بوده و هرگونه برداشت مبنی بر 
تعطیلی سه ماهه کارخانه های فولاد را قویا 

تکذیب می کنیم. 
وی ضمن اشــاره به شرایط سال گذشته 
صنعت فولاد گفت: متأسفانه در سال گذشته 
و دولت قبل بار محدودیت انرژی را به دوش 
صنعت فولاد گذاشــتند، اما در سالجاری با 
هماهنگی های شکل گرفته تلاش می کنیم 
که این موضوع مدیریت شــود. دبیر انجمن 
تولیدکنندگان فولاد ایران در تشریح شرایط 
صنعت برق کشــور اظهار کرد: صنعت برق 
کشــور یک صنعت بالنده است و اینکه ما با 
محدودیت مواجه می شویم ناشی از افزایش 
مصرفی هست که سال به سال رخ می دهد. 
صنعت فولاد کشور مشابه سایر صنایع نظیر 
پتروشیمی، ســال به سال رشدی هفت الی 
هشت درصدی دارد که همین مساله زمینه 
افزایش مصرف را ایجاد می کند و شــما در 
کجای دنیا چنین رشدهای قابل توجهی را 

مشاهده می کنید. 
 تعامل کامل با وزارت نیرو و صمت

خلیفه ســلطانی ضمن تشــکر از وزارت 
نیرو به عنوان نهاد سیاست گذار حوزه برق 
گفت: تلاش وزارت نیرو برای حداقل کردن 
مشکلات ناشــی از ناترازی تولید و مصرف 
برق به وضوح قابل مشــاهده اســت که در 
قالب تفاهم با مشترکین صنعتی تبلور پیدا 
می کند و حتما به نتیجه مثبت تر نسبت به 

شرایط سال گذشته ختم می شود. 
این مقــام صنعتی با بیــان اینکه تلاش 
می کنیم تــا به عنوان بخــش صنفی حوزه 
فولاد زمینه ارتقای سطح هماهنگی با بخش 
دولت را فراهم کنیم، خاطرنشــان کرد: در 
کارخانه هــای بزرگ فولادی کشــور که بار 
عمده تولید این محصــول را به عهده دارند، 
با هماهنگی وزارت نیرو مقرر شــده اســت 
که محدودیت انرژی با بازه زمانی تعمیرات 
اساسی یک ماهه تابســتانی منطبق شود تا 
از این طریق آثار منفی سال گذشته به صفر 
برسد. دبیر انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران 
در پایان ضمن تاکید براینکه مساله تعمیرات 
به صنایع کوچک و متوســط فــولادی هم 
قابل تعمیم اســت و وزارت نیرو برنامه دارد 
که در کنار وزارت صمت و بخش خصوصی 
مشکلات این حوزه را نیز به حداقل برساند، 
گفت: تعامــل انجمن فولاد بــا وزارت نیرو 
به طور کامل برقرار است و تلاش می شود با 
حداقل مشکل از شرایط فعلی عبور کنیم. ما 
به عنوان نماینده کلی تولیدکنندگان فولاد 
آمادگی داریم تا تصویر و برنامه کلی وزارت 
نیرو در این حوزه با کمترین مشــکل به طور 

کامل محقق شود. 
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قیمت در بازار آزاد )به تومان( بازار

آرمان ملی: مجوزهای شروع کسب وکار در سال های اخیر 
همیشه یکی از دغدغه های اصلی مردم برای شروع فعالیت 
خود بوده است. به صورتی که در حال حاضر، مجوزهای شروع 
کسب وکار در بسیاری از مشاغل حکم سد انحصار و عدم ورود 
به این مشاغل را دارد. در برخی دیگر از مجوزها هم به دلیل 
وجود رانت و یارانه خاص متصل به مجــوز، مانند یارانه آرد 
دولتی در مجوز نانوایی، مجوزها ارزش قیمتی پیدا کرده اند. 
از همین رو نیز مجلس از سال گذشته درصدد بهبود وضعیت 
موجود در صدور مجوزهای شروع کسب وکار برآمد که نتیجه 
آن قانون تسهیل صدور مجوزها بوده است. قانونی که به زعم 
بسیاری از نمایندگان مجلس و کارشناسان در زمینه اجرایی 

با متن صریح قانون فاصله دارد. 
در راستای حل این مســاله، قوانین مهم و راه گشایی در 
سال های اخیر وضع شده که وزارت اقتصاد را ملزم به ساخت 
یک درگاه جامع کرده تا همه  دستگاه های تخصصی صدور 
مجوز ذیل آن کار کنند و مجوزهایشــان را به صورت شفاف 
و الکترونیکی صادر کنند ولی تاکنون این درگاه تنها نقشی 
نمایشی داشته است و نتوانسته است به کارکرد اصلی خود 

یعنی تسهیل صدور مجوزها بپردازد. 
 عدم همراهی دولت برای اجرای قوانین 

در این رابطه ذبیح ا... اعظمی ســاروجی، نماینده مجلس 
شورای اسلامی با اشــاره به عزم مجلس برای تسهیل فضای 
کسب و کار کشور می گوید: در مجلس پیرامون بحث حذف 
موانع شروع کســب وکار و مانع زدایی از فضای کسب وکار و 
جهش تولید تلاش جدی صورت گرفته اســت که متأسفانه 
در زمینه اجرا با مشــکلات جدی روبه رو شده است و دولت 
همراهی لازم را برای اجرای قوانین ندارد. آیین نامه ها به موقع 
تنظیم و صادر نکردند و کار در حوزه اجرایی قفل شده است. 
در حال حاضر مجوزهای کســب وکار که باید توسط وزارت 
اقتصاد تسهیل می شدند، متأســفانه به آینه دق جوانان ما 
تبدیل شده اند و وضعیت صدور مجوز به شدت نگران کننده 
است و این موضوع دقیقا به بحث عدم اجرای مصوبات مجلس 

برمی گردد. 
وی ادامه داد: بروکراسی اداری در فرآیند صدور مجوز آنقدر 
پیچیده و سخت است که مردم به هیچ عنوان نتوانسته اند برای 
کســب وکار خود مجوزی تهیه کنند و بسیاری از افرادی که 
قصد داشتند فعالیتی را شروع کنند، از انجام این کار منصرف 
شده اند. در صورتی که وزارتخانه های مربوطه، وظیفه دارند 
که شرایط را تسهیل کنند اما در عمل می بینید چنین اتفاقی 
نیفتاده است. این نماینده مجلس خاطرنشان کرد: اگر دولت 
و بالاخص وزارتخانه مربوطه که امور تسهیل فضای کسب وکار 
به وزارت اقتصاد برمی گردد؛ برای تسهیل فضای کسب و کار 
کشور فکری نکند، مطمئنا نمی تواند برنامه هایش را در زمینه 
کاهش بیکاری پیش ببرد. مجلس هــم در این زمینه حتماً 

اقدام خواهد کرد و کوتاه نخواهد آمد. 
وی ادامه داد: ما این یک سال ابتدایی کار دولت را به وزرای 
مختلف فرصــت داده ایم، اما در ادامــه از ابزارهای خودمان 
اســتفاده می کنیم تا دولت را به سمت تسهیل فضای کسب 
و کار ســوق دهیم. اگر وزارتخانه های مربوطه مانند وزارت 
اقتصاد، توانایی پیشبرد مســاله  بهبود فضای کسب و کار و 
تسهیل صدور مجوزها را ندارند، باید یا وزرای مربوطه استعفا 
دهند یا استیضاح شوند. ما نماینده ملت در خانه ملت هستیم 
و حافظ منافع مردم محسوب می شویم و باید در این زمینه 

اقدامات لازم را انجام دهیم. 

 قوانین مترقی زیادی در کشور وجود دارد
این نماینده مجلس افزود: قانون تسهیل صدور مجوزهای 
کشور بالغ بر 100 ماده دارد و تأیید نهایی شورای نگهبان را 
هم گرفته است و ابلاغ شده است. واقعیت این است که بحث 
تولید و تسهیل شرایط شروع کسب وکار چندین سال است 
در نامگذاری سال ها از طرف مقام معظم رهبری موردتوجه 
قرار می گیرد. بنابراین، باید به این امر توجه ویژه داشته باشیم. 
مجلس با جدیت پیگیر مباحث مربوط به تسهیل فضای کسب 
و کار و در نتیجه افزایش اشــتغال در کشور است. وی افزود: 
ما قوانین مترقی زیادی در کشور داریم که متأسفانه اجرایی 
نشده اند. وقتی وزرا و معاونین ضعیف هستند و مدیرکل های 
ضعیفی را انتخاب می کنند، قوانین به خوبی اجرا نمی شوند. 
مشــکل ما این اســت که برخی از مدیران ضعیف هستند و 
برنامه ندارند. ما برای اجرای صحیــح قوانین نیاز به مدیران 
قوی داریم. مثلًا من به جرئت می توانم بگویم که بســیاری 
از مدیرکل ها اصلًا برنامه بودجه سالانه را کامل نمی خوانند، 
در حالی که باید این کار انجام شــود. لازم به ذکر اســت که 
درگاه ملی مجوزها پس از سال ها در 18 اردیبهشت 1400 
افتتاح شده است و قرار بر این بوده اســت که با اتصال همه 
دستگاه ها به این درگاه ملی، همه مجوزها تسهیل شوند، اما 
متأسفانه با گذشت سه ماه از شروع سال، نه تنها درگاه ملی 
مجوزها مشکلی را حل نکرده است، بلکه مردم بین درگاه های 
تخصصی وزارتخانه ها و درگاه ملــی مجوزها وزارت اقتصاد 
سردرگم مانده اند و قانون تسهیل صدور مجوزهای کسب وکار 
و تبصره 18 قانون بودجه 1401 کــه مبتنی بر صدور کلیه 
فرآیندهای مجوز شروع کسب وکار تنها از طریق درگاه ملی 
واحد یا همان درگاه ملی مجوزها در ســه ماهه ابتدایی سال 
روی زمین مانده اســت. متولی اصلی راه اندازی درگاه ملی 
مجوزها به عنوان تنها مرجــع صدور مجوزها، وزارت اقتصاد 
است و مشکلات و معضلات صدور کلیه مجوزها ذیل درگاه 
ملی مجوزها، به این وزارتخانه برمی گــردد که متن صریح 

قانون را اجرایی نکرده است. 

بررسی ها از دلایل عدم اجرای قانون بهبود فضای کسب و کار نشان می دهد؛ 

 درگاه نمایشی صدور مجوزها آینه ضعف وزارت اقتصاد

»آرمان ملی« گزارش می دهد؛ 

بنزيــن نريزيـــد روی قيمت بنزيــن!  
  هدف از ترویج اخبار مقایسه اي و بعضا فیک، زمینه سازي افزایش احتمالي قیمت است یا...؟

جزئیات مصوبه مجلس نشان می دهد؛ 
واردات رسید به خودروهاي كاركرده

آرمان ملی: با گذشت چند هفته از آزادسازی واردات خودرو 
و ابلاغ مصوبه مجلس به دولت جزئیات جدیــدی از تعرفه و نوع 
خودروهای وارداتی اعلام شده است، بر اســاس گفته های عضو 
کمیســیون صنایع و معادن مجلس تعرفــه خودروهای برقی و 
هیبریدی پاییــن در نظر گرفته شــده به گونه ای کــه در مقابل 
تعرفه هــای 60 تا 70 درصــد خودروهای پر مصــرف تعرفه 10 
درصدی برای این خودروها در نظر گرفته شده است. علی جدی 
عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس درباره آخرین تصمیمات 
درباره واردات خــودرو می گویــد: طرح ســاماندهی خودرو در 
کمیســیون صنایع و صحن علنی مجلس تصویب شد، از شورای 
نگهبان برگشت خورد که نهایتا تصویب، در مجمع تشخیص تائید 
و در خاتمه به مجلس ابلاغ شــد. ماده 4 آن نیز مربوط به واردات 
خودرو از محل صــادرات قطعات، خودرو و صنایــع نیرو محرکه 
مرتبط مثل تراکتورسازی و کشتی سازی است. بنابراین اگر دولت 
آئین نامه را برای نحوه واردات تدوین کند، مصوبه هیات دولت برای 
واردات خودرو نهایی اســت.  وی درباره تعیین سقف برای قیمت 
خودروهای وارداتی گفت: هنوز آئین نامه نهایی نیست، قرار شده 
هفته آینده چند عضو کمیسیون در جلسه تصمیم گیری در این 
خصوص شرکت کنند. آنچه ما در جلســه مطرح می کنیم اینکه 
ســقفی برای قیمت خودروی وارداتی در نظر گرفته نشــود، اما 
برای برخی حدود قیمتی مزیت های نســبی تعریف می شود مثلا 
برای خودروی زیر 20 هزار دلار تعرفه کمتر در نظر گرفته شــود. 
عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس درباره کیفیت خودروهای 
وارداتی نیــز تصریح کرد: بــرای کیفیت هــم آئین نامه حداقلی 
در نظر گرفته می شــود، مثلا نظر ما این بود که حداقل 3 ستاره 
ایمنی را داشته باشــند.  وی درباره تبعات واردات خودرو توضیح 
داد: ما به لحاظ تولید در کشور کسری داریم یعنی تولید و تقاضا 
هم خوانی ندارد، بنابراین بخشی از نیاز را می توان از طریق واردات 
پاسخ داد. موضوع دیگر اینکه رقابت بین المللی شکل می گیرد و 
تولیدکنندگان داخلی هم تا حدی خود را با خودروهای وارداتی به 
لحاظ کیفی و قیمتی وفق داده و رقابت شکل می گیرد. موضوع سوم 
اینکه محدودیتی که به وجود آمده تبدیل به چالشی برای نظام شده 
و واردات باعث می شود رضایتمندی در مردم ایجاد شود، در مجموع 
هم به نفع خودروسازی کشور و هم به نفع مردم است. نهایتا بحث 
تراز ارزی دولت مطرح می شود که دولت می تواند مدیریت کند تا 
به ذخایر ارزی آسیبی وارد نشــود. جدی درباره واردات خودروی 
هیبریدی نیز بیان کرد: قرار بر این است که تعرفه خودروهای برقی 
و هیبریدی پایین در نظر گرفته شــود اگر تعرفه گمرکی خوروی 
پرمصرف 60 تا 70 درصد باشــد برای خودرو برقی زیر 10 درصد 
خواهد بود. وی همچنین به واردات خودرو دست دوم اشاره و اظهار 
داشت: واردات خودروی دست دوم در طرح ساماندهی خودرو از 
سوی مجلس در نظر گرفته نشــده، اما دولت بنا دارد در آئین نامه 
ابلاغی خود ایــن موضوع را لحاظ کند ولی هنوز قطعی نیســت. 
این نماینده مجلس در ایــن خصوص تاکید کــرد: چنانچه قرار 
باشد خودرو دست دوم وارد شود پیشنهاد این است که واردات از 
برندهایی باشد که خدمات پس از فروش در کشور دارند و خودروها 
تا زیر 3 سال باشــند. یعنی به گونه ای نباشد که اگر برای قطعات 
مشکل ایجاد شــود مصرف کننده مجبور باشد قاچاقی وارد کند. 
بنابراین لازم است که واردات از طریق برندهایی باشد که خدمات 

پس از فروش دارند، تا ارز زیادی از کشور خارج نشود. 

سموم کشاورزي تقلبي بود؛
اعتـراف جدیـد 

آرمان ملی: وزیر جهاد کشاورزی اخیرا در همایش روز جهانی 
سلامت غذا از عرضه گسترده ســموم تقلبی در کشور به عنوان 
معضلی جدی نام برده اســت که به گفته ســاداتی نژاد می تواند 
کیفیت و کمیت تولید محصولات کشاورزی را تحت الشعاع قرار 
دهد در واقع وزیر جهاد در حالی نسبت به سموم تقلبی واکنش 
نشان داده که در سال گذشته و بازگشت چند محموله کشاورزی 
صادراتی ایران که نخستین مورد آن فلفل های صادراتی به روسیه 
بود و آن هم به دلیل عدم رعایت استانداردهای لازم و باقی ماندن 
بالای سموم در محصولات گفته می شد با حواشی زیادی همراه 
شد در آن زمان متولیان این حوزه از عرضه گسترده سموم تقلبی 
و محصولات بی کیفیت چینی خبر داده بودن که زمینه کاهش 
کیفیت و مشــکلات صادراتی را رقم زده بود حتی این ذهنیت 
تقویت شد آیا محصولات کشاورزی مصرف داخل نیز از استاندارد 
و ســلامت لازم برخوردارند موضوعی که حال اذعان وزیر جهاد 
موید مشکلاتی است که در نتیجه ســودجویی عده ای خاص و 
عدم نظارت نهادهای متولی علاوه بر صادرات ســلامت جامعه 
را تحت الشعاع قرار داده است.  در این رابطه مسعود گیل آبادی، 
رئیس هیات مدیره انجمن تولیدکنندگان ســموم کشــاورزی، 
می گوید: از سال گذشته شاهد افزایش قابل توجه عرضه سموم 
تقلبی هستیم تا جایی که بر تولید محصولات اثر گذاشته است. 
گزارش های کشاورزان و تشکل های آنها نیز این مشکل را تایید 
می کند و نگرانی ها را در این زمینه افزایش داده است. وی در ادامه 
افزود:  دلیل اصلی افزایش سموم تقلبی در یک سال گذشته تغییر 
نرخ ارز وارداتی مواد اولیه تولید سموم و سموم آماده از ترجیحی 
به نیمایی اســت که موجب گرانی چند برابری این نهاده بخش 
کشاورزی شــده اســت. وی تصریح کرد: افزایش قیمت سموم 
موجب ورود متخلفان به حوزه تولید این نهاده برای کسب سود 
شده است و کارگاه های زیر پله ای تولید کننده سموم تقلبی رشد 
قارچی داشته اســت. گیل آبادی با بیان اینکه درباره این معضل 
به وزارت جهادکشاورزی هشــدار داده ایم، افزود: سخنان وزیر 
جهادکشاورزی درباره مشکل ساز شدن سموم تقلبی بر مبنای 
هشدار ما و اعتراض کشاورزان و تشکل های آنها بوده است.  وی 
در پاسخ این پرســش که چه اقدامی برای مقابله با این مشکل 
انجام گرفته اســت، گفت: وزارت جهادکشاورزی قول همکاری 
برای مقابله با عرضه کنندگان سموم تقلبی داده است، ما نیز هر 
روز در حال رصد و  شناسایی کارگاه های غیر مجاز و معرفی آنها به 
قوه قضائیه هستیم. گیل آبادی، آگاهی کشاورزان برای شناخت 
و مصرف سموم اصل از تقلبی را نیز بســیار بااهمیت و موثر در 
کاهش تقلب عنوان کرد. وی به کشاورزان توصیه کرد: در قدم اول 
از خرید سموم از مراکز غیر مجاز خودداری کنند و سموم را فقط 
از نمایندگی ها و مراکز داری مجوز از نظام مهندسی کشاورزی و 
وزارت جهادکشاورزی تهیه کنند. همچنین کشاورزان از خرید 
سموم ارزان قیمت خودداری کنند و خرید خود را بر اساس قیمت 

عرف بازار انجام دهند. 


